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سید مهدی رضوی

خبــر خبــر

آغاز پروژه تحول زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی اصفهان در پهنه نائین 
با حضور معاون وزیر صمت و جعمی از مسئولان کشوری و استانی کلید خورد؛

طرح تحول زمین شناسی و اکتشاف ذخایر 
با  نائین(  )بلوک  اصفهان  استان  معدنی 
محوریت سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور، با حضور معاون وزیر صمت 
و رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور، رییس پژوهشکده علوم زمین 
و جمعی از مسئولان کشوری و استانی در اتاق بازرگانی اصفهان 

آغاز به کار کرد.
در طرح تحول زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی استان 
اصفهان )بلوک نائین( ۶۰ پروژه زمین شناسی و اکتشافی )تولید 
اطاعات پایه و اکتشاف ذخایر معدنی( در لایه های زمین شناسی، 
ژئوشیمی و زمین شناسی اقتصادی اجرایی می شود که در اجرای 
این طرح برای اولین بار  از رویکردهای نوین استفاده می شود. 
تاریخ پایان عملیات شهریور ماه ۱۴۰۵ و مساحت اجرای طرح 
با احتساب پیمایش های زمین شناسی، ژئوشیمی و زمین شناسی 
اقتصادی، ۳۷ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع عنوان شده است.داریوش 
اسماعیلی، معاون وزیر صمت و رییس سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور در آیین این افتتاحیه، با ابراز خرسندی از 
افتتاح این طرح در استان بزرگ اصفهان با همکاری پژوهشکده 
علوم زمین به عنوان نماینده بخش علمی کشور، از آغاز یک 
تحول در فعالیت های زمین شناسی و اکتشافی خبر داد و تاکید 
کرد: این تحول بر سه محور اصلی افزایش بهره گیری از ظرفیت 
بخش خصوصی، تمرکز بر تولید داده های پایه و هوشمندسازی 
فرایندها با استفاده از فناوری های نوین، بنا شده است که در 
استان  در  معدنی  ذخایر  اکتشاف  و  زمین شناسی  تحول  طرح 
اصفهان، هر سه محور رعایت شده است.او با اشاره به وسعت 
بخش  کرد:  اعام  اصفهان  استان  مربعی  کیلومتر  هزار   ۱۱۰
قابل توجهی از این مساحت می توانند، کانون تمرکز فعالیت های 
اکتشافی محسوب  شوند و حدود ۳۳ هزار کیلومتر مربع، یعنی 
بیش از ۷۰ درصد ظرفیت قابل برداشت در استان، هم اکنون تحت 
پروژه های فعال سازمان قرار دارد. معاون وزیر صمت، با بیان اینکه 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در استان اصفهان 

برنامه ریزی گسترده ای برای اکتشافات معدنی انجام داده است، 
خاطرنشان کرد: پروژه های اکتشافی به ویژه با استفاده از روش های 
ژئوفیزیک هوایی در مناطقی نظیر نائین با بسته سرمایه گذاری 
۶۰۰ میلیارد تومانی و گلپایگان در حال اجراست.رئیس سازمان 
زمین شناسی کشور با اشاره به اینکه تا پایان سال یا ابتدای سال 
آینده، نتایج اولیه این اکتشافات ارائه خواهد شد، ادامه داد: سازمان 
زمین شناسی برای اطمینان از کیفیت پروژه ها برای هر پنج نقشه 
یک ناظر و برای هر پروژه یک مدیر پروژه تعیین کرده است؛ این 
نظارت ها همراه با استفاده از اپلیکیشن های هوشمند، تضمین کننده 
دقت و کارایی پروژه ها خواهد بود.او خطاب به فعالان اقتصادی 
گفت: از شما انتظار داریم با همراهی و سرمایه گذاری در کنار 
کارشناسان و مدیران سازمان به پیشبرد این طرح ها کمک کنید 
زیرا این همکاری، نه تنها به نفع استان بلکه به توسعه کل کشور 

منجر خواهد شد.
Á  تدوین طرح جذب ســرمایه گذاران بخش

خصوصی در اکتشافات معدنی 
او با اشاره به تدوین طرحی جدید برای جذب بیش از ۳۰ هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری بخش خصوصی در اکتشافات معدنی 

کشور، اضافه کرد: این طرح که در مرحله تأیید نهایی توسط 
وزیر صنعت، معدن و تجارت بوده شامل بسته های اکتشافی در 

محدوده های پنج تا ۳۰ هزار کیلومتر مربع است.
معاون وزیر صمت و رئیس سازمان زمین شناسی با بیان 
اینکه این سازمان مسئولیت تدوین بسته ها و نظارت بر اجرای 
پروژه ها را بر عهده دارد، گفت: در حالی که معاونت معدنی وزارت 
صمت، آگهی جذب مشارکت و تنظیم قراردادها با سرمایه گذاران 
را مدیریت می کند. شرکت های سرمایه گذار با انتخاب پیمانکاران 

صاحب صاحیت فعالیت های اکتشافی را انجام خواهند داد.
او تأکید کرد: انتظار داریم تا یک ماه آینده آگهی این طرح 
منتشر شود و حداقل ۲۰ هزار میلیارد تومان در سال جاری جذب 
شود.به گفته اسماعیلی، این اقدام با کاهش ۶۰ تا ۶۵ درصد 
ریسک اکتشاف، زمینه را برای ورود سرمایه گذاران خصوصی به 

حوزه معدن فراهم می کند.
Á  بهره گیری از هــوش مصنوعی برای آینده

اکتشافات معدنی
راضیه لک، رییس پژوهشکده علوم زمین سخنران بعدی این 
جلسه بود و از آغاز پروژه ای کم سابقه در استان اصفهان بلوک 

نائین با مشارکت دانشگاه ها، بهره گیری از هوش مصنوعی و 
آموزش ۲۰۰ نفر برای آینده اکتشافات معدنی خبر داد.

رئیس پژوهشکده علوم زمین سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
زیست محیطی،  مطالعات  این  بر  عاوه  افزود:  کشور  معدنی 
فرونشست زمین، گردوغبار و شناسایی پتانسیل های معدنی برای 
صنعت فولاد در استان اصفهان انجام شده و ۲۰ برگه زمین شناسی 
دیگر با تخصیص اعتبار جدید در دست بررسی است.او در آیین 
افتتاحیه طرح تحول زمین شناسی و اکتشافات معدنی در پهنه نایین 
اظهار کرد: به نظر می رسد عزم بزرگی برای اجرای کاری بزرگ 
در جریان است؛ عزمی که ناشی از اراده معاون وزیر و ریاست 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، برای تأمین منابع 
مالی  برای تولید اطاعات پایه زمین شناسی و انجام اکتشافات 

معدنی است.
لک افزود: در ابتدای این مسیر، گام مهمی برداشته شد و 
بار، موافقت نامه ای میان سازمان زمین شناسی  برای نخستین 
و پژوهشکده علوم زمین منعقد شد. براساس این موافقت نامه، 
تا ظرفیت هایی که  اباغ شد  اعتبار  تومان  میلیارد  مبلغ ۲۰۰ 
با  که  ظرفیت هایی  شوند؛  فعال  بودند،  مانده  مغفول  پیش تر 
وجود پتانسیل های بالا، به درستی مورد استفاده قرار نمی گرفتند.
به گفته لک، این پروژه با همکاری دانشگاه های تهران، شیراز، 
شهید بهشتی، زنجان و پژوهشکده علوم زمین انجام می شود و 
قراردادهایی به ارزش مجموع ۱۷۰ میلیارد تومان با این نهادها 
منعقد شده است.او اضافه کرد: دانشگاه تهران با اعتبار ۶۰ میلیارد 
تومان، دانشگاه شیراز با ۵۰ میلیارد تومان، پژوهشکده علوم زمین 
با ۴۰ میلیارد تومان و دانشگاه های شهید بهشتی و زنجان هر کدام 
با ۱۰ میلیارد تومان در این پروژه مشارکت دارند.رئیس پژوهشکده 
علوم زمین کشور ادامه داد: در کشور ما ظرفیت هایی در بخش 
دولتی و خصوصی وجود دارد، اما یکی از ظرفیت های کلیدی، 
ظرفیت دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی است. پژوهشکده علوم 
زمین به عنوان پلی میان صنعت و دانشگاه، این ظرفیت ها را 
شناسایی کرده و موظف شد از توان علمی دانشگاه ها در راستای 

فعال سازی بخش معدن بهره گیرد.

۲۰۰۰ مگاوات کمبود برق در 
اصفهان داریم

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با اشاره به 
مشکات زیرساختی استان به ویژه در حوزه انرژی گفت: استان 
اصفهان با کمبود حدود ۲ هزار مگاوات برق مواجه است و یکی 
از مطالبات جدی استان از وزارت نیرو، توسعه زیرساخت های 

تامین انرژی است.
به گزارش اصفهان امروز، منصور شیشه فروش با اشاره 
به برنامه ریزی های صورت گرفته برای استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر اظهار کرد: با پیگیری های انجام شده، توافقی برای 
احداث پنج هزار و ۳۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی در استان 
نیاز بخش های صنعتی،  از  بخشی  تا  است  گرفته  صورت 

آموزش و پرورش و سایر ادارات تامین شود.
او تاکید کرد: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته، صنایع 
باید ۲۰ درصد از مصرف برق خود را از طریق انرژی خورشیدی 
تامین کنند و ادارات نیز طی چهار سال باید تا سقف ۲۰ درصد 

از انرژی مورد نیاز خود را به انرژی های نو اختصاص دهند.

قیمت خرما تابع عرضه و 
تقاضاست

رئیس اتحادیه برنج و خواروبار اصفهان درباره علت گرانی 
خرما گفت: علت اصلی این روند، صادرات بی رویه از مهر تا 
اسفند سال گذشته است که خود موجب کاهش موجودی در 

بازار داخلی شد.
سیدمسعود بحق در گفتگو با ایسنا با اشاره به وضعیت بازار 
خرما اظهار کرد: از مهر تا اسفند سال گذشته، صادرات خرما با 
یک روند افزایشی روبه رو و حجم بالایی از بار به راحتی از کشور 
خارج شد. این روند موجب شد موجودی خرما در بازار داخلی 
کاهش پیدا کند.او افزود: اکنون که در پایان فصل محصول 
سال گذشته قرار داریم و حدود یک ماه دیگر خرمای جدید 
وارد بازار می شود، قیمت ها به طور محسوسی افزایش پیدا کرده 

است.
رئیس اتحادیه برنج و خواروبار اصفهان ادامه داد: یکی از 
عوامل مهم افزایش قیمت خرما، صادرات بی رویه در بازه زمانی 
مهر تا اسفند سال گذشته بود.بحق با اشاره به کاهش کیفیت 
خرمای سال گذشته نیز اظهار کرد: در ۱۴۰۳ به دلیل مشکات 
مربوط به نگهداری و تولید، کیفیت خرما تنزل پیدا کرد. از 
طرفی، قیمت گذاری خرما نیز براساس نظام عرضه و تقاضا 
انجام می شود و قیمت گذاری دستوری در این حوزه وجود ندارد؛ 

در نتیجه قیمت ها تابع شرایط بازار هستند.

شعبات بانک ها در شهرستان ها 
پاسخگوی متقاضیان مسکن 

باشند
معاون عمرانی استاندار اصفهان گفت: شعبات بانک ها 
در شهرستان ها باید پاسخگوی متقاضیان باشند تا از تجمع 

پرونده های معوق مسکن جلوگیری شود.
به گزارش اصفهان امروز، علیرضا قاری قرآن در نشست 
قرارگاه مسکن که با حضور مسئولان استانی و نمایندگان 
اینکه موضوع  به  اشاره  با  برگزار شد،  استان  بانکی  شبکه 
تأییدیه مالی برای پروژه های مسکن در تهران مورد بررسی 
قرار گرفت، اظهار کرد: گزارش ها حاکی از آن است که این 
تأییدیه صادر شده و در حال حاضر در مرحله بررسی مالی نهایی 
است که در صورت تکمیل فرایندها، در دستور کار قرار خواهد 
گرفت. با پیگیری های انجام شده، مشکات وام های مسکن 

نیز در حال رفع است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار اصفهان اظهار کرد: 
بانک های ملت، صادرات، تجارت و پارسیان به عنوان بانک های 
پیشرو در حوزه مسکن معرفی شدند که ظرفیت قابل توجهی 
برای پرداخت تسهیات دارند.قاری قرآن ادامه داد: براساس 
آمار ارائه شده، برنامه ریزی برای پوشش کامل تعداد مسکن 
اعام شده در حال انجام است؛ با این حال، برخی چالش ها در 
شهرستان ها از جمله پروژه های نیمه تمام و مراجعه متقاضیان 
به صورت پراکنده وجود دارد که نیازمند هماهنگی بیشتر بین 
بانک ها و ادارات کل استان هاست.او از بانک ها خواست تا با 
تشکیل جلسات فوری در شهرستان ها، مشکات متقاضیان 
را به صورت متمرکز حل کنند، تأکید کرد: شعبات بانک ها 
در شهرستان ها باید پاسخگوی متقاضیان باشند تا از تجمع 

پرونده های معوق جلوگیری شود.

شروع مجدد فعالیت های 
نمایشگاهی در عرصه بین الملل

فعالیت های  بر  پایانی  روزه،   ۱۲ تحمیلی  جنگ  آغاز 
بود. شرکت  بین الملل  در عرصه  بویژه  نمایشگاهی کشور 
این  از  نیز متاثر  المللی استان اصفهان  نمایشگاه های بین 
بحران فرصت حضور مشارکت کنندگان خارجی را در برخی 
از نمایشگاه های خود مانند نمایشگاه اصفهان پاست، سنگ، 
صنعت و نساجی از دست داد. به گزارش اصفهان امروز، اما 
با بازگشت تدریجی اوضاع به حالت عادی و با از سرگیری 
مذاکرات بین المللی، برنامه ریزی های لازم برای میزبانی از 
فعالان صنایع دیگر کشورها در نمایشگاه های آتی اصفهان 
انجام شده است که در آینده ای نزدیک شاهد حضور مجدد 
مشارکت کنندگان خارجی در اصفهان خواهیم بود. میزبانی 
از کشورهای افغانستان، عراق و روسیه در نمایشگاه فولاد، 
گاز،  و  نفت  نمایشگاه  در  روسیه  غرفه های  سازماندهی 
سازماندهی غرفه های روسیه و برخی از شهرهای خواهرخوانده 
اصفهان در نمایشگاه گردشگری، برنامه ریزی برای برگزاری 
سمینار تخصصی بین المللی پزشکی هسته ای و سامت با 
همکاری مرکز دیپلماسی عمومی بریکس پاس و ائتاف 
نشست  سومین  برگزاری  همچنین  و  بریکس  سامت 
تخصصی حال ازجمله اتفاقات مهم و خوشایندی است که 
در آینده ای نزدیک در مرکز نمایشگاه های بین المللی اصفهان 

شاهد آنها خواهیم بود.

مجمع عمومی عادی سالیانه نفت سپاهان؛

شسپا به ازای هر سهم 8۰ 
تومان سود تقسیم کرد

نفـت  شـرکت  سـالانه  عـادی  عمومـی  مجمـع 
سـپاهان، در مرکـز همایش های هتـل المپیک تهران 
برگزار شـد که در جریان آن، سـهامداران، تقسـیم ۸۰۰ 
ریـال سـود نقدی بـه ازای هر سـهم را تصویب کردند.

بـه گـزارش اصفهـان امـروز؛ در ایـن آیین کـه روز 
سـه شـنبه ۳۱ تیرماه با حضـور ۸۷ درصد سـهامداران، 
حسـابرس و بازرس قانونی شـرکت و نماینده سـازمان 
بـورس و اوراق بهـادار برگـزار شـد، صورت هـای مالی 

سـال مالـی ۱۴۰۳ به تصویب رسـید.
امین دهقـان مدیرعامـل  ایـن مجمـع، فرهـاد  در 
شـرکت نفت سـپاهان در گـزارش خـود، از تولید حدود 
۷۵۰ هـزار تـن انـواع روغن پایه و محصـولات روانکار 
این شـرکت در طول سـال مالی ۱۴۰۳خبر داد و افزود: 
در همیـن بـازه زمانـی، نـه تنهـا رکـورد فـروش انواع 
محصـولات به نسـبت میانگین فـروش ادوار گذشـته 
شکسـته شـد، بلکـه بیـش از ۳۱۴ هـزار میلیـارد ریال 
درآمـد و ۵۶ هـزار و ۴۰۰ میلیـارد ریـال سـود خالـص 
برای شـرکت کسـب شـد که این ارقام افزایش چشـم 

گیـری را نسـبت به سـال گذشـته نشـان می دهد.
مدیرعامـل شـرکت نفت سـپاهان، با تأکیـد بر این 
کـه شـرکت نفت سـپاهان، در سـال ۱۴۰۳ هـم چنان 
بـه عنوان طایـه دار صادرات در صنعـت روانکار، بیش 
تریـن سـهم از صـادرات کشـور را بابت سـهم مؤثر در 
بازارهـای جهانی داشـت، گفـت: با ارتقاء تـوان رقابتی، 
قراردادهـای خوبـی میـان شـرکت نفـت سـپاهان و 
کشـورهای مختلـف در حاشـیه خلیج فارس و آسـیای 
شـرقی منعقـد شـده و اکنـون ۷۰  درصـد فرآورده   های 
تولیـدی سـپاهان به بازارهـای هدف صادر می شـود«. 
او افـزود: در ایـن دوره زمانـی، نفت سـپاهان رتبه ویژه 
محصـولات  تولیدکننـده  بزرگتریـن  به عنـوان  خـود 
روغـن پایـه گـروه یـک در خاورمیانـه را حفـظ کـرده 

است.
شـرکت  نزدیکـی  سـپاهان،  نفـت  مدیرعامـل 
نفـت سـپاهان بـه مهم تریـن منابـع تأمیـن خـوراک، 
صادرات محـور بودن شـرکت، پایـداری و ثبات تحویل 
محصـول روغـن پایـه در بازارهـای هـدف صادراتـی، 
بهـره   وری و راندمـان تولیـد در قیـاس بـا رقبـا، تـوان 
دارا  تولیـد،   مختلـف  مراحـل  در  مـواد  ذخیره   سـازی 
بـودن پایانـه صادراتـی در بندرعبـاس و ... را از جملـه 
مزیت   هـای مهـم رقابتـی و ویژگی      هـای خـاص ایـن 

شـرکت عنـوان کـرد.
امین دهقـان در بخـش دیگـری از گـزارش خود به 
مجمع، با اشـاره به اینکه در سیاسـت کان سـودآوری 
شـرکت در مقایسـه با رقبا در سـال مالـی ۱۴۰۳موفق 
بودیـم، افـزود: بـا وجود چالـش های متعدد به واسـطه 
شـرایط اقتصادی کشور و برخی تصمیمات کان مؤثر 
بـر صنعت روانـکار از جمله افزایش عـوارض صادراتی 
و لغـو معافیت هـای مالیاتـی شـرکت های تولیـدی، با 
تـاش همـکاران متعهـد و زحمتکـش شـرکت، روند 
موفق سـودآوری نفت سـپاهان همچنان تداوم داشت.

گـزارش  ادامـه  در  سـپاهان  نفـت  مدیرعامـل 
خـود، اسـتمرار سیاسـت هـای کان شـرکت ازجملـه 
حرکـت بـه سـمت بازارهـای صادراتی جدیـد، تقویت 
برنـد شـرکت در بازارهـای داخلـی و صادراتـی، بهبود 
سـودآوری و سـهم بـازار، تمرکـز بر تولید سـبد متنوع 
محصـولات و نیـز بهره برداری از شـماری پـروژه های 
از مهم تریـن  را  توسـعه شـرکت  ویـژه و طرح هـای 
برنامه های شـرکت نفت سـپاهان در سـال مالی جدید 

نمود. معرفـی 
در ادامـه، گزارش حسـابرس شـرکت قرائت و پس 
از آن، روزنامـه اطاعات به عنوان روزنامه کثیرالانتشـار 
شـرکت بـرای سـال مالـی ۱۴۰۴ تعیین شـد. در پایان 
مجمع نیز سـهامداران، تقسـیم ۸۰۰ ریال سـود نقدی 

بـه ازای هر سـهم را تصویـب کردند.
امیـن دهقان مدیرعامل شـرکت نفت سـپاهان هم 
چنیـن در حاشـیه ایـن مجمـع، بـا تأکیـد بـر اینکه با 
برنامه   ریزی   هـای هدفمنـد و سیاسـت   های اتخاذشـده 
برای سـال جاری، نفت  سـپاهان با قابلیـت تولید حدود 
۷۵۰ هـزار تـن انـواع روغن   هـای بنزیـن، موتـوری و 
صنعتی در کشـور، روند صعودی آشـکاری از نظر تولید 
کمـی و کیفـی دارد، اظهـار کـرد: ارتقـاء تـوان رقابتی 
و تولیـد صـادرات  محـور بـا هـدف ارزآوری بیش تر، از 

هدف   گذاری   هـای مهـم این شـرکت اسـت.
او با اشـاره به اجرای موفق اورهال پالایشـگاه نفت 
سـپاهان در اردیبشـهت مـاه گذشـته افـزود: بـا تاش 
شـبانه روزی همـکاران متخصـص شـرکت و بـا تکیه 
بـر تـوان داخلـی، پـروژه اورهال شـرکت حتـی زودتر 
از زمان بنـدی برنامه ریـزی شـده، بـه اتمام رسـید و در 
هفتـه اول خرداد  تمامی واحدهای عملیاتی پالایشـگاه 
بـه مـدار تولید بازگشـتند. ذکر این نکتـه خالی از لطف 
نیسـت کـه پروژه هـای شـرکت از شـرایط مطلوبـی 
برقرار بوده و روند توسـعه ای آن رو به پیشـرفت اسـت.

امیـن دهقان با اشـاره به اهمیت این تعمیرات اساسـی 
در افزایـش ظرفیـت تولید و بهبـود کیفیت محصولات 
شـرکت افـزود: ایـن اورهـال نقـش بـه سـزایی در 
افزایـش بهـره وری، کاهـش هزینه های تولیـد و ارتقاء 
کیفیـت روغن هـای روانـکار تولیـدی خواهد داشـت و 
ما را در دسـتیابی به اهداف اسـتراتژیک شـرکت یاری 

خواهد رسـاند.
بـا انجـام موفقیت آمیـز ایـن اورهـال، بـه دنبـال 
افزایـش تولید در سـال جاری و ثبـت رکوردهای جدید 
هسـتیم.از جملـه مـوارد قابل توجـه در بحـث اورهال، 
بهبـود فرآینـد یوتیلیتـی شـرکت پـس از سال هاسـت 
کـه مـی تواند به عنـوان نقطه عطف قابـل توجهی در 

تاریـخ فعالیت شـرکت قلمداد  شـود.

»بازارگاه« دوباره جان می گیرد
استان اصفهان، یکی از ارکان کلیدی امنیت 
دشت های  می رود.  به شمار  کشور  غذایی 
و  کشاورزی،  سنتی  شبکه های  حاصل خیز، 
فرهنگ دیرپای تولید، این استان را به یکی از 
کانون های مهم در تولید محصولات زراعی، 
باغی، دامی و گلخانه ای ایران بدل کرده است. 
از شرق تا غرب اصفهان، روستاها و شهرهایی هستند که قرن ها با 
خاک زیسته اند و امروز با کم آبی و تنگناهای اقتصادی دست وپنجه 
نرم می کنند. در حوزه دامداری نیز، این استان از قطب های پرورش 
دام سبک، سنگین، طیور و تولید شیر خام محسوب می شود و 
گلخانه های مدرن آن، سهمی پررنگ در سبد تولید محصولات 

صادرات محور دارند.
از  ناشی  مضاعف  فشار  اخیر،  سال های  در  این حال،  با 
خشکسالی های پیاپی، کاهش سطح آب های زیرزمینی، فرونشست 
در  بی ثباتی  و  دامی  نهاده های  بازار  نوسانات  زمین،  گسترده 
سیاست گذاری ها، کشاورزی و دامپروری اصفهان را به لبه بحران 
رسانده است. در چنین شرایطی، سفر وزیر جهاد کشاورزی به این 
استان، فرصتی بود تا مسئول عالی رتبه این حوزه، از نزدیک در 
جریان چالش ها و مطالبات قرار گیرد و برای ترمیم شکاف میان 

دولت و بهره برداران، وعده هایی مشخص و اجرایی ارائه کند.
غامرضا نوری قزلچه، وزیر جهاد کشاورزی در سفر یک روزه 
خود به استان اصفهان، طی دو نشست جداگانه با کشاورزان و 
دامداران، از آغاز مجدد توزیع نهاده های دامی، ثبات قیمت تا پایان 
سال و طراحی الگوهای جبران خسارت نکشت خبر داد. غامرضا 
نوری قزلچه همچنین بحران آب اصفهان را مسئله ای ملی دانست و 
بر ضرورت اصاح الگوی کشت و حمایت از کشت های کم مصرف 
تأکید کرد.وزیر جهاد کشاورزی طی دو جلسه جداگانه با کشاورزان 
و سپس دامداران و گلخانه داران استان دیدار کرد. او با صراحت از 
بحران ها سخن گفت و تاش کرد با دادن وعده هایی مشخص، 

اعتماد از دست رفته میان دولت و بهره برداران را بازسازی کند. 
Á کشاورزان و دغدغه مزمن آب

غامرضا نوری قزلچه در نشستی با کشاورزان پیشرو، اعضای 
تشکل های کشاورزی و مسئولان محلی شرکت کرد. جلسه ای که 
با محوریت موضوعات آب، خسارات خشکسالی، الگوی کشت و 

اصاح سیاست های حمایتی برگزار شد.
تحقق  عدم  از  صریح،  لحنی  با  کشاورزان  دیدار،  این  در 
وعده های گذشته در خصوص پرداخت خسارت نکشت، بی ثباتی در 
سیاست های کشت جایگزین، کمبود حمایت بیمه ای، و ناکارآمدی 

الگوی کشت ملی سخن گفتند.
Á نباید به بهانه کم آبی، کشاورزی را کنار بگذاریم

وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر ضرورت حمایت از تولیدکنندگان، 
گفت: وضعیت فعلی بخش کشاورزی، واقعیتی است که نمی توان 
آن را نادیده گرفت. امروز با چالش هایی نظیر خشکسالی های پیاپی 
در کشور روبه رو هستیم و باید سیاست گذاری ها را متناسب با این 
شرایط دشوار انجام دهیم.او با اشاره به تفاوت شرایط کشاورزی در 
ایران نسبت به بسیاری از کشورهای دیگر، افزود: الگوهای آبیاری و 
بهره برداری در کشورهایی با متوسط سطح اراضی بالا، قابل مقایسه 

با شرایط ایران نیست.
 ما برای هر قطره آب تاش می کنیم و با کمبود شدید منابع 
مواجهیم. در چنین وضعیتی، تنها راهکار، اتحاد و انسجام برای 
حفاظت از جایگاه کشاورزی در تأمین امنیت غذایی کشور است.وزیر 
جهاد کشاورزی گفت: اصفهان یکی از استان هایی است که بیشترین 
آسیب را از خشکسالی های اخیر و کاهش منابع آبی دیده است. 
کشاورزان این خطه، سال هاست که برای زنده ماندن زمین هایشان 

می جنگند.او با بیان اینکه حق آبه کشاورزان موضوعی حیاتی است، 
افزود: این مسئله نه فقط در سطح استانی بلکه در سطح ملی مطرح 
است. نیاز داریم به نگاه علمی و هم افزایی نهادهای مختلف برای 

بازتعریف نحوه تخصیص و مصرف منابع آبی.
Á بحران خشکسالی و نیاز به اصلاح رویکردها

وزیر جهاد کشاورزی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: امسال 
با کمبود دو میلیون تُن گندم مواجه ایم و خشکسالی نه تنها بر تولید 
داخلی بلکه بر بازارهای جهانی نیز تأثیر گذاشته است. در شرایطی 
که بازار جهانی ناپایدار است، اگر نتوانیم تولید داخلی را به درستی 
مدیریت کنیم، با مشکات جدی مواجه خواهیم شد.نوری با اشاره 
به کیفیت بالای محصولات داخلی، گفت: غذاهای تولیدشده توسط 
کشاورزان ایرانی از سالم ترین و پربرکت ترین محصولات هستند. با 
این وجود، بخش کشاورزی در برابر توسعه صنعتی و رشد جمعیت، 
به حاشیه رانده شده و بسیاری از مسائل اساسی آن مانند اصاح 
حمایتی  سازوکارهای  و  قیمتی  سیاست گذاری  مصرف،  الگوی 
به فراموشی سپرده شده اند.او ادامه داد: همه ما، چه کشاورز و چه 
مسئول، وظیفه داریم با مدیریت منابع محدود، بیشترین بهره وری را 
رقم بزنیم. البته این فرآیند نیازمند زمان، آموزش و روش های نوین 
است. اما حذف کامل کشاورزی به دلیل کم آبی، اقدامی پرخطر و با 
پیامدهای جبران ناپذیر خواهد بود. اکنون بیش از هر زمان دیگری 

باید از بخش کشاورزی و امنیت غذایی کشور حمایت کنیم.
Á افزایش صادرات و بهبود تراز تجاری کشاورزی

وزیر جهاد کشاورزی در بخش دیگری از سخنان خود، نقش 
تشکل های محلی در بهبود نظام توزیع محصولات را یادآور شد و 
گفت: تشکل های روستایی در سراسر کشور می توانند در رساندن 
حداقل  با  یا  واسطه  بدون  مصرف کننده،  دست  به  محصولات 
و  بازار  در  عدالت  به  اقدام  این  کنند.  ایفا  مهمی  نقش  واسطه، 
حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده کمک می کند.او همچنین به 
اقدامات انجام شده در حوزه صادرات اشاره کرد و افزود: با همکاری 
رئیس جمهور، تاش کردیم بخشی از مشکات صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان کشاورزی را برطرف کنیم. در سال گذشته، با وجود 
موانع قانونی، توانستیم صادرات محصولات کشاورزی را ۳۲ درصد 
افزایش و واردات را شش درصد کاهش دهیم. تراز تجاری بخش 
کشاورزی از منفی ۱۱ میلیارد دلار به منفی هشت میلیارد دلار رسید. 
هدف ما اتصال تولید داخلی به زنجیره تجارت و صادرات است تا 

زمینه رشد پایدار در این بخش فراهم شود.
Á  خسارت نکشت؛ وعده ای برای کشاورزان شرق

اصفهان

یکی از موضوعات این نشست، جبران خسارت کشاورزانی بود 
که به دلیل کم آبی و تصمیمات ستاد سازگاری با کم آبی، مجاز به 
کشت نشدند. کشاورزان شرق اصفهان، که سال هاست با طرح 
نکشت زندگی می کنند، خواستار تعیین تکلیف فوری و دقیق این 
حمایت ها شدند.وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به این درخواست 
گفت: برای کشاورزانی که به طور رسمی اباغ نکشت دریافت 
کرده اند، تدابیری در نظر گرفته شده است. مدل هایی مانند پرداخت 
یارانه نقدی، اختصاص نهاده جایگزین، پوشش بیمه ای و بسته های 
حمایتی مالی در حال بررسی است.او تأکید کرد: ما به دنبال عدالت 
هستیم. وقتی کشاورزی از درآمد و محصول خود صرف نظر می کند، 
دولت موظف است که از او حمایت کند. پیگیری های لازم از سوی 
وزارتخانه در حال انجام است و انتظار می رود ظرف ماه آینده سازوکار 

دقیق اعام شود.
Á  اصــلاح الگوی کشــت؛ عبور از ســنت به

آینده نگری
در این نشست، موضوع ضرورت تغییر الگوی کشت در اقلیم 
خشک فات مرکزی نیز مورد توجه قرار گرفت. وزیر جهاد کشاورزی 
با اشاره به ضرورت کاهش وابستگی به محصولات آب بر گفت: 
اصفهان ظرفیت بالایی برای توسعه کشت های متراکم، گلخانه ای، 
کم آب بر و هوشمند دارد. باید به سمت کشاورزی آینده نگر حرکت 
کنیم.او از برنامه های حمایتی دولت در این مسیر سخن گفت؛ از 
جمله ارائه تسهیات ارزان قیمت، حمایت از ایجاد گلخانه ها، اعطای 
یارانه برای آبیاری تحت فشار، و آموزش بهره برداران برای استفاده از 
فناوری های نوین.به گفته نوری قزلچه، هدف وزارت جهاد، افزایش 
بهره وری با منابع کمتر است. در شرایطی که اقلیم ایران روزبه روز 

خشک تر می شود، چاره ای جز تغییر نیست.
Á نهاده، دغدغه اول دامداران

در ادامه این سفر، وزیر جهاد کشاورزی در جلسه ای دیگر با 
دامداران، مرغداران و صاحبان گلخانه ها و واحدهای تولیدی دامی و 
جمعی از فعالان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان 
دیدار و گفتگو کرد. این نشست با محوریت کمبود و گرانی نهاده ها، 
مشکات بازارگاه، عدم تأمین به موقع خوراک دام، و مشکات 
صادرات و واردات محصولات دامی برگزار شد.وزیر جهاد کشاورزی 
با بیان اینکه روند تأمین کالا توسط تأمین کنندگان و شرکت های 
دولتی ما با نظم مشخصی ادامه دارد، اظهار کرد: ما میزان ورود 
کالا به کشور را از ١/١ به ٣/١ افزایش داده ایم. در روزهای اخیر، 
موضوعاتی مانند قیمت گذاری و اعمال ارز ترکیبی ابهاماتی را ایجاد 
کرده بود. این موضوع باعث شد که حتی برخی از شرکت های دولتی 

نتوانند به درستی قیمت گذاری کنند و در نتیجه، فعالیت ها به طور 
موقت متوقف شد.وزیر در این دیدار با تأکید بر اینکه »بازارگاه مجددا 
فعال می شود« گفت: از شنبه توزیع نهاده های دامی در بازارگاه آغاز 
می شود. این تصمیم پس از بررسی دقیق مشکات هفته های 
گذشته اتخاذ شده است.او ادامه داد:در هفته های اخیر، اخبار ضد 
و نقیضی درباره افزایش قیمت نهاده ها منتشر شده بود که نادرست 
است. تأکید می کنم که قیمت نهاده های دامی با ارز ۲۸.۵۰۰ تومان 
مانند گذشته، تا پایان سال ۱۴۰۳ بدون تغییر خواهد ماند.وزیر جهاد 
کشاورزی با اشاره به برخی نگرانی ها درباره کمبود نهاده ها گفت: 
دامداران نباید به هیچ وجه نگران باشند و به سمت حذف دام یا کشتار 
غیرضروری حرکت کنند؛ چون همه نیازهای کشور پیش بینی شده 
و هیچ گونه کمبودی وجود ندارد.این خبر با استقبال دامداران همراه 
شد؛ بسیاری از آنان طی ماه های اخیر با کمبود نهاده مواجه بودند 
و برای تأمین خوراک دام، مجبور به خرید آزاد با قیمت های گزاف 

شده بودند.
Á بازارگاه؛ تجربه ای ناکامل اما اجتناب ناپذیر

سامانه بازارگاه که قرار بود توزیع نهاده ها را شفاف و منظم کند، 
طی سال های گذشته با انتقاداتی جدی مواجه شده است. از تأخیر 
در تخصیص سهمیه گرفته تا توزیع ناعادلانه، کمبود اطاعات در 
پنل ها، و اختال در بارگذاری حواله ها، همگی باعث شده اند دامداران 
نسبت به کارآمدی این سامانه بدبین شوند.نوری قزلچه در پاسخ 
به این نگرانی ها گفت: بازارگاه به عنوان یک پلتفرم دولتی، نیازمند 
بازطراحی است. ما به دنبال افزایش شفافیت، به روزرسانی سامانه و 
کاهش نقش واسطه ها هستیم.او همچنین وعده داد که کارگروه 
نظارتی بازارگاه در استان ها با مشارکت تشکل ها و اتحادیه ها فعال 
خواهد شد تا از نزدیک بر نحوه تخصیص و توزیع نظارت داشته 

باشند.
Á  پیشنهاداتی برای تقویت زنجیره دام، طیور و

گلخانه ها
در این نشست، دامداران از عدم تأمین بیمه دام سبک، گرانی 
داروهای دامپزشکی، نبود حمایت صادراتی، و ضعف مدیریت بازار 
گایه کردند. گلخانه داران نیز از قطع گاز در فصل زمستان، کمبود 
کودهای تخصصی، و نوسان نرخ ارز برای واردات تجهیزات انتقاد 
داشتند.وزیر جهاد کشاورزی گفت: ما نمی توانیم نسخه یکسان برای 
همه بپیچیم. شرایط گلخانه دار با دامدار متفاوت است. بنابراین در 
برنامه تحولی وزارت جهاد، بسته های حمایت تفکیکی برای هر 
زیرحوزه طراحی شده است.او افزود: زنجیره تولید تا مصرف باید 
تقویت  غیرضروری،  واسطه های  حذف  دنبال  به  ما  شود؛  دیده 
خرید قراردادی، توسعه بازارهای صادراتی، و حمایت از صادرات 

محصولات فرآوری شده هستیم.
Á وعده های جدی، مطالبه گری مستمر

سفر وزیر جهاد کشاورزی به اصفهان، شاید اولین گام در تعامل 
جدی تر دولت با بهره برداران در شرایط جدید باشد. از بازگشت 
تثبیت قیمت، جبران  تا وعده  بازارگاه گرفته  نهاده ها در  جریان 
نکشت، اصاح الگوی کشت و حمایت از زنجیره تولید، مجموعه ای 
از تعهدات مطرح شد که تحقق آن ها نیازمند عزم ملی و استمرار 
نظارت مردمی است.در فضایی که کشاورزی ایران بیش از همیشه 
زیر سایه تغییرات اقلیمی، فشارهای اقتصادی و ناتوانی ساختارهای 
و  کشاورزی  بدنه  با  مستقیم  گفت وگوی  فرصت  است،  سنتی 
دامداری، می تواند مسیری برای عبور از بحران ها باشد. کشاورزان 
و دامداران اصفهان به خوبی می دانند که حرف، کافی نیست؛ آنچه 
مهم است، اجرای دقیق و به موقع وعده هاست. دولت اگر به دنبال 
بازسازی اعتماد است، باید این بار، دست کم بخشی از وعده های خود 

را تمام و کمال محقق کند.

جبران خسارت نکشت در دستور کار دولت؛

اصفهان در آستانه بازطراحی الگوی کشت؛ دولت وعده حمایت داد
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